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Summary : The relations between national economies and wars are complex, each being, 
in turn, ends and means. From the beginning of time, war has been conceived as a 
natural way of acquiring wealth. Later, the use of power relations and the growing 
concentration of administered powers were effective means of strengthening the 
coherence of states under construction. Preparation for war was a factor of technological 
and economic power. For some economists, war is inscribed in the fibres of the market 
economy (Marx), while for others (Galbraith), it constitutes a factor of social regulation. 
Above all, however, the oblique economic war is also present in the power relations 
between states and nations. 
 
Résumé : Les relations entre entre les économies nationales et les guerres sont 
complexes, les unes et les autres étant, tour à tour, fins et moyens. Dès l'origine des 
temps, la guerre a été conçue comme un mode naturel d'acquisition des richesses. Plus 
tard, le recours aux rapports de forces et l’essor de la concentration des pouvoirs 
administrés ont constitué des moyens efficaces de renforcement de la cohérence des Etats 
en construction. La préparation à la guerre constitue un facteur de puissance 
technologique et économique. Pour certains économistes, la guerre est inscrite dans les 
fibres de l’économie de marché (Marx), alors que pour d’autres (Galbraith), elle constitue 
en creux un facteur de régulation sociale. Mais surtout, la guerre oblique économique est 
aussi bien présente dans les rapports de puissances entre les Etats et les Nations. 
 
Guerre, guerre économique, conflit économique, puissance économique nationale 
War, economic war, economic conflits, national economic power 
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